
حذف ۲۰۰۰ موقعیت شغلی پورشه 
در آلمان

شرکت خودروسازی پورشه، در بحبوحه کاهش تقاضا برای خودروهای برقی، حدود ۲۰۰۰ شغل را 
در آلمان حذف خواهد کرد.به گزارش ایسنا، پورشه تا پایان دهه، ۱۹۰۰ موقعیت شغلی در آلمان را 
حذف خواهد داد زیرا حاشیه سود این خودروساز لوکس، تحت تاثیر شرایط سخت بازار قرار گرفته 
است.این خودروساز علت حذف مشاغل را تقاضای کم برای وسایل نقلیه الکتریکی و شرایط چالش 
برانگیز ژئوپلیتیکی و اقتصادی عنوان کرد. سرمایه گذاری های پورشه در خودروهای الکتریکی به طور 
قابل توجهی نتیجه معکوس داشــته و تقاضای ضعیف، این شرکت را وادار به عقب نشینی از اهداف 
خودروهای برقی کرده اســت.کاهش ۱۵ درصدی تعداد کل کارکنان تا سال ۲۰۲۹ در پایگاه های 
اصلی پورشه در جنوب غربی آلمان، اشتوتگارت-زوفن هاوزن و وایساخ خواهد بود و این روند در سال 
۲۰۲۴ و با توجه به پایان قراردادها آغاز شــد. در حال حاضر، ۵۰۰ قرارداد دیگر با مدت معین در 
حال انقضا است، اما حذف ۱۹۰۰ موقعیت شغلی، علاوه بر موارد مذکور انجام خواهد شد.این شرکت 
هفته گذشته، اعلام کرد که تولید خودروهای موتور احتراقی و هیبریدی های خود را افزایش خواهد 
داد که امسال برای پورشه ۸۰۰ میلیون یورو هزینه خواهد داشت. خودروهای تایکان این خودروساز 
در سال ۲۰۲۴، شاهد کاهش ۴۹ درصدی فروش بودند.پورشه همچنین شاهد کاهش ۲۸ درصدی 
فروش کلی نسبت به مدت مشابه سال قبل در چین بود که آن را به تداوم وضعیت اقتصادی چالش 
برانگیز در این کشــور نســبت داد. فروش جهانی نیز ســه درصد کاهش یافت. پورشه پیش بینی 
می کند که حاشــیه ســودش، بین ۱۰ تا ۱۲ درصد کمتر از هدف بلندمدت ۲۰ درصد باشد.طبق 
گزارش یورونیوز، گروه خودروسازی فولکس واگن که مالک برند پورشه است، سال گذشته اعلام کرد 
که هزاران نفر از کارکنان خود را اخراج می کند، ســه کارخانه را در آلمان تعطیل می کند و حقوق 
باقی مانده کارکنان را کاهش می دهد. فولکس واگن تا سال ۲۰۳۰، قصد دارد بیش از ۳۵ هزار شغل 

را در آلمان، برای کاهش حدود ۱۵ میلیارد یورویی هزینه ها، تعدیل کند.

مذاکره ایران و قرقیزستان برای حذف 
تعرفه های گمرکی

وزیر تجارت و همگرایی قزاقســتان در دیدار با وزیر جهاد کشــاورزی ایران گفت: حذف تعرفه های 
گمرکی ایران و قزاقستان از مواردی است که دنبال می شود.به گزارش ایسنا، وزیر تجارت و همگرایی 
قزاقستان در دیدار با وزیر جهاد کشاورزی ایران که صبح امروز شنبه ۲۷ بهمن در هتل اوین تهران 
برگزار شــد، گفت: نخست وزیر قزاقستان دستور این ســفر را دادند و طی دو هفته اخیر جلساتی 
داشــتیم تا بررسی کنیم که چگونه همکاری با ایران تقویت شود.آرمان شاکالیف با اشاره به حجم 
تجارت دو کشور افزود: حجم تبادلات در سال گذشته افزایش ۱۳ درصدی داشته و  به بیش از ۳۰۰ 
میلیون رسید، اما این حجم با پتانسیل دو کشور تناسب ندارد و ضروری است که مبادلات دو کشور 
به ۳ میلیارد دلار برســد. در این راســتا و در گام اول افزایش حجم تجارت به ۵۰۰ میلیون دلار در 

دستور کار است. همچنین به دنبال آن هستیم تا بیش از ۲۰۰ محصول صادر کنیم.

با نوســان قیمت ارز در هفته های اخیر این سوال ایجاد شده که آیا قیمت مسکن 
نیز دچار تغییر شــده اســت؟ بررسی ها نشــان می دهد به دلیل نبود مشتری و 
رکود معاملات مســکن، این بازار در وضعیت کسادی به ســر می برد و از ناحیه 
قیمــت ارز و طلا تاثیر نگرفته؛ اما به گفته عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران 
املاک در ســال جدید تعاونی های مسکن معتبر می توانند گره گشا باشند تا افراد 
با ســرمایه های اندک و به تدریج صاحب مســکن شــوند.به گزارش ایسنا، رکود 
معاملاتی که از اواســط سال گذشته ایجاد شــد ظرفیت بازار مسکن را به شدت 
پایین آورد. آنطور که واســطه های ملکی می گوینــد افزایش قیمت ارز و طلا در 
هفته های اخیر و رســیدن قیمــت دلار در بازار آزاد به حدود ۸۹ هزار تومان نیز 
تاثیری در بازار مســکن نداشته است. عمده فعالان اقتصادی ترجیح می دهند در 
بازارهای موازی مســکن همچون خودرو، طلا و ارز ســرمایه گذاری کنند. رشد 
قیمت مسکن طی ســال های اخیر از عوامل اصلی کاهش قدرت خرید و متعاقبا 
رکود معاملاتی محســوب می شود.بررسی فایل های موجود در بازار مسکن نشان 
می دهــد در هفته های اخیر که دلار و طلا دچار نوســان افزایشــی شــده تغییر 
معناداری به لحاظ قیمت در بازار مســکن ایجاد نشــده است. حتی در مواردی 
که ســازندگان و فروشــندگان به نقدینگی نیاز دارند واحدهای خود را کمتر از 
عرف قیمت منطقه عرضه می کنند.مقایســه وضعیت میان مدت بازار مسکن نیز 
گویای آن اســت که قیمت ها در تهران نسبت به سال گذشته نیز بین ۱۵ تا ۲۰ 
درصد رشــد داشــته اســت؛ در حالی که تورم عمومی حدود ۳۲ درصد و تورم 
برخی کالاها در این مدت تا ۵۰ درصد می رســد. در خصوص جدیدترین وضعیت 
بازار ملک با برخی فعالان بازار گفت وگو کردیم.آرش از مشــاوران املاک منطقه 
تهرانپارس به ایســنا گفت: بالا رفتن قیمــت ارز هیچ تاثیری در قیمت آپارتمان 
ایجاد نکرد؛ چرا که در این بازار افراد پول لازم، زیاد هستند. واحدهای زیر قیمت 
بعضا مشــتری دارد؛ اما برای کســانی که واحدهای خود را با نرخ های معمول یا 
بیش از نرخ معمول، فایل کرده اند مشــتری پیدا نمی شود.وی افزود: تعداد بسیار 
کمی بخر و بفروش در منطقه ما وجود دارد که واحدها بین آنها دســت به دست 
می چرخد. یعنی نفر اول، آپارتمان را زیر قیمت می خرد با این هدف که با قیمت 
بالاتر بفروشــد، اما بعد از مدتی واحد مــورد نظر را با همان قیمت یا حتی کمتر 

به کاسب بعدی می فروشد. الان که مثلا بازار شب عید است مشتری وجود ندارد 
و بعید می دانم تا پایان ســال اتفاق خاصی بیفتد. از عواملی که منجر به کسادی 
بازار مســکن شده می توان به نبود پتانسیل ســرمایه گذاری و پایین بودن قدرت 
خرید متقاضیان مصرفی اشــاره کرد. در حال حاضر به دلیل رکودی که از اواسط 
ســال گذشته در بازار مسکن ایجاد شــده نرخ تورم مسکن به حدود نصف تورم 
عمومی رســیده اســت. طبق آخرین آمار مرکز آمار ایران در دی ماه امسال تورم 
عمومی ۳۲ درصد بوده در حالی که میزان رشــد قیمت مســکن شــهر تهران بر 
اساس آمار مرداد ســال جاری حدود ۱۷ درصد بوده است )از مرداد به بعد آمار 
مســکن ارائه نشد(. تعداد معاملات نیز ۳۵۵۹ فقره بود. در حالی که در سال های 
رونق، ماهیانه بین ۱۵ تا ۲۰ هزار معامله در پایتخت انجام می شود. سعید لطفی 
- عضو هیات مدیره اتحادیه مشــاوران املاک - نیز بــا بیان اینکه در بازار ملک 
هیچ خبری نیســت، به ایســنا گفت: وقتی دلار بالا می رود رکود به بازار مسکن 
می آید؛ چراکه بازار مســکن به اصطلاح بازار ترســویی است و در زمان نوسانات 
ارزی، کســی در کوتاه مدت سراغ ســرمایه گذاری در مسکن نمی آید. همه سراغ 
طلا و ارز و در مــواردی همچون خودرو می روند.وی درباره وضعیت قیمت ها نیز 
بیان کرد: به خاطر اینکه تقاضایی وجود ندارد، قیمت ها به شــکل ســابق است. 
ولی از آنجایی که مصالح ســاختمانی گران شــده بعد از مدتی ممکن است روی 
بازار مســکن تاثیر بگذارد. تورمی هم که برای سال آینده اعلام می شود می تواند 
تغییراتی در بازار ملک داشــته باشد.لطفی، راه حل کنونی خرید ملک را استفاده 
از ظرفیت تعاونی ها دانســت و گفت: با این شــرایطی که جلــو می رود اگر عدم 
توانایــی خرید مردم ادامه دار باشــد در ســال جدید تعاونی های مســکن معتبر 
می توانند گره گشــا باشــند؛ چرا که خرد خرد پول متقاضیان را می گیرند و افراد 
می توانند با ســرمایه های اندک و به تدریج صاحب مســکن شوند. البته همانطور 
که گفتم حتما ســراغ تعاونی های معتبر بروند تا دچار مشکل نشوند.عضو هیات 
مدیره اتحادیه مشــاوران املاک درباره وضعیت ماه های آینده بازار مسکن گفت: 
بعید می دانم اتفاق خاصی در انتظار بازار ملک باشــد. در روزهای انتهای ســال 
هــم با توجه به افزایش قیمت طلا و دلار قطعا نگاه ها به همان حوزه ها اســت و 

رکود مسکن باقی می ماند.
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سخنگوی وزارت امور خارجه از سفر سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه به عمان در اوایل این هفته خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، 
به گفته سخنگوی وزارت امور خارجه، سید عباس عراقچی، بنا به دعوت رسمی، برای شرکت در هشتمین گردهمایی کشورهای حاشیه 
اقیانوس هند که به میزبانی مشــترک عمان، هند و ســنگاپور در مسقط برگزار خواهد شد، به مسقط سفر می کند.هشتمین گردهمایی 
وزرای خارجه کشورهای حاشیه اقیانوس هند با شعار »به سوی افق های جدید شراکت دریایی« با مشارکت مقام های عالی رتبه ۲۰ کشور 
عضو در این هفته برگزار خواهد شد.وزیر امور خارجه کشورمان علاوه بر شرکت و سخنرانی در این اجلاس، دیدارهای دوجانبه ای نیز با 

وزرای امور خارجه و دیگر مقام های شرکت کننده در این رویداد خواهد داشت.

www.sobh-eqtesad.ir

عراقچی این هفته به عمان سفر می کند

info@sobh-eqtesad.ir

کشف ۲۴۰ هزار ماینر 
غیرمجاز در سراسر کشور

مدیرعامل شرکت توانیر از کشف و ضبط بیش از ۲۴۰ هزار دستگاه ماینر غیرمجاز 
با مصرفی معادل ۸۰۰ مگاوات در سراســر کشور خبر داد.به گزارش خبرگزاری 
مهر، مصطفی رجبی مشــهدی سخنگوی صنعت برق با بیان اینکه تاکنون بیش 
از ۲۴۰ هزار دســتگاه ماینر غیرمجاز با مصرفی معادل ۸۰۰ مگاوات از سراســر 
کشور کشف و ضبط شده است، گفت: برای تأمین برق این دستگاه ها باید هزار و 
۲۰۰ مگاوات نیروگاه بسازیم.وی ادامه داد: پیش بینی می شود که حداقل ۳ برابر 
این مقدار کشــف شده، ماینر غیرمجاز به ویژه در مناطق گرمسیر به واسطه نرخ 
پایین تعرفه برق در حال فعالیت باشند.رجبی مشهدی با اشاره به ارتباط ناترازی 
و افزایش مصرف برق با ماینرهای غیرمجاز در کشــور افزود: ظرفیت تولید برق 
نیروگاه هــا اول انقلاب ۷ هزار مــگاوات بود که در زمان حاضر از ۹۴ هزار و ۵۰۰ 
مگاوات فراتر رفته و ۱۳ برابر قبل شده است.سخنگوی صنعت برق ادامه داد: در 
حالی که مصرف برق از ســال ۵۷ تاکنون ۲۳ برابر شــده که بخشی از دلیل این 
افزایش مصرف، مربوط به بخش مولد و توســعه است اما این افزایش مصرف در 
بخش غیر مولد با یک شــیب خیلی تند خود را نشان داده است.رجبی مشهدی 
در عین حال یکی از دلایل این افزایش مصرف را یارانه زیاد برق در ایران دانست 
و گفت: ما تقریباً به طور متوســط یک دهم قیمت تمام شده را از مصرف کننده 
می گیریم و حتی قیمت برق برای مشــترکان خیلی پرمصرف هم ارزان است که 
این امر موجب شده تا مصرف به طور افسار گسیخته ای افزایش یابد.وی تصریح 
کرد: ماینرهای غیرمجاز پدیده شــومی هستند که ارزانی برق به آن دامن زده و 
آشکارا تجاوز به حقوق عامه مردم است.سخنگوی صنعت برق در توضیح میزان 
مصرف برق هر یک دستگاه ماینر افزود: هر یک دستگاه ماینر به اندازه یک کولر 
گازی مصرف برق دارد. اســتخراج یک بیت کوین معادل ۴۴۰ واحد مسکونی در 
تهران برق مصرف می کند، یعنی اگر کسی بخواهد یک بیت کوین استخراج کند 
همانند آن اســت که ما برق یک محله ۵۰۰ نفــری را قطع کنیم تا در یک بازه 
زمانی یک ماهه یک واحد بیت کوین تولید شود.رجبی مشهدی با تاکید بر اینکه 
حتی کشف یک دستگاه ماینر غیرمجاز هم با توجه به اینکه مصرف آن پیوسته 
و خیلی زیاد است، مهم و ارزشــمند است از پلیس امنیت اقتصادی درخواست 
کــرد همچنان که تاکنون در این راه همراه و یــاور صنعت برق بوده اند در ادامه 
نیز با جدیت تلاش کنند تا بتوانیم این پدیده شوم را ریشه کن کنیم.مدیرعامل 
شرکت توانیر با بیان اینکه برآوردها نشان می دهد تا ۳ هزار مگاوات برق غیرمجاز 
و ناشــی از استفاده غیرمجاز از ماینرها در کشور وجود دارد، خاطرنشان کرد: اگر 
بتوانیم این تعداد ماینر را کشــف کنیم، معادل ۳ نیروگاه اتمی بوشهر است که 
ســاخت آن ۱۰ سال زمان می برد، در حالی که ماینرها به سادگی هرچه تمام تر 
از طریق لنج ها و مبادی غیرمجاز به طور قاچاق وارد کشــور شــده و با اتصال به 
شبکه سراسری برق کشور موجب تضییع حقوق بیت المال و در عین حال تشدید 
ناترازی برق نیز می شــوند.رجبی مشهدی تاکید کرد: به طور قطع همکاری 
پلیس امنیت اقتصادی در کشــف و جمع آوری ماینرها و تجهیزات مرتبط 
با این پدیــده و در نهایت تحویل آن به مقامات قضائی خیلی می تواند به 

صنعت برق در کاهش ناترازی کمک کند.

سوریه از روسیه اسکناس وارد 
کرد

بانک مرکزی سوریه برای حل کمبود شدید پول نقد که اقتصاد این کشور 
را با مشــکل رو به رو کرده اســت، از روسیه اسکناس  وارد کرد.به گزارش 
ایسنا، بانک مرکزی ســوریه، روز جمعه، اعلام کرد که اسکناس های پوند 
ســوریه از طریق فرودگاه بین المللی دمشــق، از روسیه به سوریه رسیده 
اســت، اما مقــدار ارز را تایید نکرد. پول نقد به شــدت مــورد نیاز بود و 
بانکداران و شرکت ها اعلام کرده بودند کمبود شدید پول نقد، فعالیت را با 
مشکل مواجه کرده است.ارسال این اسکناس ها، منعکس کننده وابستگی 
حکومت جدید ســوریه به روسیه اســت زیرا به دلیل تحریم های موجود، 
برای تهیه اسکناس از غرب با مشکلاتی مواجه است و برای تامین نیازش، 
با روسیه مذاکره کرد.روزنامه فایننشیال تایمز به نقل از یک تولید کننده 
و خرده فروش نساجی که مایل نبود نامش فاش شود، نوشت: کمبود پول 
نقد به حدی بود که مردم از گذاشــتن پول در بانک خودداری می کردند 
زیرا نگران بودند که نتوانند آن را خارج کنند. شــایعاتی در شــبکه های 
اجتماعی ســوریه مبنی بر رسیدن اسکناس های مورد انتظار منتشر شده 
بود، اما بانک مرکزی ســوریه، روز جمعه بــدون تایید جزئیات اعلام کرد 
که آمار منتشر شــده درباره اندازه و مقدار این پول، کاملا نادرست است.

همچنین مشخص نیست که آیا حکومت جدید سوریه، به دنبال آن است 
که برخی از اســکناس ها را از گردش خاج کند یا خیر. اســکناس ۲۰۰۰ 
پوندی سوریه که یکی از دو اسکناس پرکاربرد است، منقش به تصویر بشار 
اســد است که اکنون در روســیه زندگی می کند.بانک مرکزی محدودیت 
موقت برداشــت را در پایان ماه گذشــته لغو کرد، اما همچنان پاسخگوی 
مشتریان تجاری و خرده فروشانی که به دنبال دریافت پول نقد از بانک ها 
هســتند، نیست.دو بانکدار که نخواستند نامشان فاش نشود به فایننشیال 
تایمز گفتند: برخی از بانک های خصوصی در هفته های اخیر، روزانه ۶۰۰ 
میلیــون پوند از بانک مرکزی دریافــت کرده اند.تجار می گویند این مبلغ 
به اندازه ای نیســت که کسب و کارها را ســرپا نگه دارد. تولیدکنندگان و 
بازرگانان نمی توانند به بیشــتر سپرده های بانکی خود برای پرداخت پول 
به تامین کنندگان و حقوق دسترســی، داشته باشند.تاثیر کمبود پول نقد 
به دلیل فقدان اطلاعات میزان پول در گردش تشدید شده است. برخلاف 
اکثر بانک های مرکزی، ســوریه گزارش های هفتگی حاوی جزئیات درباره 
میزان اســکناس های در گردش تهیه نمی کند. وب ســایت بانک مرکزی 
این کشــور غیرقابل دسترس است و بر ابهام پیرامون فعالیتش می افزاید.

بر اســاس گزارش فایننشــیال تایمز، دولت های غربی اکثر تحریم ها علیه 
ســوریه و بخش بانکی این کشــور را حفظ کرده اند. با این حال، برخی از 
مقامات، از جمله اتحادیه اروپا، نقشــه های راه را برای تســهیل تحریم ها 

تهیه کرده اند.

گزیده خبر جمهوری: رئیس  حقوقی  معاون 

دولت مصمم به رفع موانع سرمایه گذاری گردشگری است

سهم کدام شرکت ها از بازار 
بیمه بیشتر است؟

اجرای طرح انتقال آب خزر به سمنان در 
صورت تامین مالی صنایع

بر اســاس داد ه های بیمه مرکزی ۱۱ شــرکت بیمه ایران، آســیا، د انا، دی، البرز، کوثر، ملت، پاسارگاد، 
پارسیان، معلم و سینا در مجموع با ۸۲.۴ درصد از کل حق بیمه تولید ی بازار را به خود اختصاص داد ه اند.

به گزارش ایسنا، اخیرا بیمه مرکزی، طی گزارشی عملکرد صنعت بیمه کشور را طی ۱۰ ماهه امسال منتشر 
کرده که بر اساس آن طی این مدت، ۶۷ میلیون و ۹۲۸ هزار و ۲۵۸ فقره بیمه نامه به ارزش ۳۵۸.۲ همت 
صادر شــد ه است که نسبت به مد ت مشابه در سال قبل )۱۰ ماهه ۱۴۰۲( بیش از ۵۸.۲ درصد رشد در 

حق بیمه تولید ی و ۸.۲ درصد رشد در تعد اد بیمه نامه های صادر شد ه را نشان می د هد.....

آغاز حراج خودروهای سواری اموال 
ماه بهمن   ۲۹ از  تملیکی 

۶۵۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی در 
بخش خانگی مصرف شد

داد ارتباطات خبر  وزیر  معاون 

جزئیات بسته پیشنهادی رفع ناترازی انرژی در 
کشور

3

3

3

3

2

3

 

در گفت وگو با ایسنا عنوان شد

قیمت دلار بر بازار مسکن اثر گذاشته است؟ 
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جمهوری:گزیده خبر رئیس  حقوقی  معاون 

دولت مصمم به رفع موانع سرمایه گذاری گردشگری است

دروازه بازار ۱۵ کشور بزرگ به 
روی اقتصاد ایران باز شد

وزیر صنعت، معدن و تجارت دیپلماســی فعال دولت چهاردهم را عامل ایجاد بستر 
مناســب و خلق فرصت های جدید، در حوزه تجارت و اقتصاد عنوان کرد.به گزارش 
خبرگزاری مهر، ســید محمد اتابک وزیر صمت شــامگاه چهارشنبه )۲۴ بهمن( در 
نشســت بررســی چالش های فعالان اقتصادی در حوزه صنعت، معدن و تجارت در 
اتاق بازرگانی اســتان بوشهر اظهار کرد: اتفاقات خوبی در این ۶ ماهه فعالیت دولت 
چهاردهم با تلاش رئیس جمهور و هیئت دولت در بخش تجارت خارجی انجام شده 
است.وی افزود: بنا بر تاکید رئیس جمهور، استفاده از ظرفیت ۱۵ کشور بزرگ برای 
مقصد صادراتی مورد توجه است. همان گونه که فعالان عرصه تجارت و بازرگانان به 
درســتی از دولت توقع ایجاد فضای مناسب کسب و کار در بازارهای خارجی دارند، 
توقع ما نیز از آنها این اســت که با ســعی و تلاش تجارت بین کشورهای مورد نظر 
با استانداردهای بازارهای هدف انجام دهند.اتابک یادآور شد: ۲۴۰ میلیون نفر عضو 
کشورهای اوراسیا هستند که شامل بخشی از جامعه مورد هدف تجارت ایران است که 
۸۷ درصد تعرفه ها در آن صفر می شود. نیاز است که تجار و بازرگانان از این فرصت 
برای ارتقا تجارت خارجی اســتفاده کنند.وزیر صمت در رابطه با توسعه و بازگشت 
به چرخه فعالیت معادن راکد افزود: در اســتان هایی که معادنی فعال دارند بخشــی 
از اختیارات شــورای عالی معادن به شــورای معدن آن استان داده می شود که این 
موضوع برای استان بوشهر نیز در دســتور کار قرار می گیرد.وی در رابطه با ناترازی 
انرژی و چالش به وجود آمده برای تولید گفت: این ناترازی مربوط به امسال یا سال 
گذشته نبوده بلکه محصول ۱۰ سال است که میزان مصرف، رشد چند برابری یافته 
و تولید کاهش داشته اســت و حالا پس از یک دهه، امروز شاهد ناترازی برق و گاز 
هســتیم.اتابک ادامه داد: نیاز صنایع به برق مصرفی حدود ۱۶ هزار مگاوات است که 
۶ هزار مگاوات آن تأمین می شود و با ایجاد نیروگاه پاک بخش زیادی از کسری مورد 
نیاز تأمین می شود.وزیر صنعت، معدن و تجارت در رابطه با حمایت از تولید و صنعت 
بیان کرد: یک بسته پیشــنهادی به دولت ارائه شده است که در مرحله کارشناسی 
اســت و در صورت تأیید؛ بدهی به تأمین اجتماعی و بدهی های ســرمایه گذاران به 
دولت، تقســیط می شود.گفتنی است در ابتدای این نشست، اعضای اتاق بازرگانی و 
نمایندگانی از صنوف مختلف صنعت و معدن در بخش خصوصی نظرات و مســائل 

خود را با وزیر صمت در میان گذاشتند.

خدمات ویژه وزارت صمت در 
بوشهر؛ رفع مشکلات فعالان 

اقتصادی

بوشــهر- با حضور مشاور عالی و دســتیار ویژه وزیر صمت، فعالان اقتصادی استان 
بوشــهر مسائل و مشکلات خود را مطرح کردند و موضوعات مختلف پیگیری شد.به 
گزارش خبرنگار مهر، دولت چهاردهم با شعار وفاق ملی و استفاده از تمامی ظرفیت ها 
برای خدمت به مردم در قالب ایران قوی و دولت مردمی در تابســتان امسال اختیار 
را به دســت گرفت تا بتواند با کاهش فاصله مردم و مســئولان زمینه حضور آنها در 
فضای کشور را پر رنگ تر کند.بر این اساس در این دولت با تمرکز بر مردم محوری 
فعالیت وزارتخانه ها ضابطه مند شــد تا در ســطوح مختلف محلی و ملی بتواند به 
شــعارها و وعده های داده شده جامه عمل بپوشاند.یکی از این وزارتخانه ها، صنعت، 
معدن و تجارت اســت که به دلیل گســتردگی فضای کاری بیشترین مخاطبان را 
داراست و اثرات تصمیم گیری بر کلیت فضای جامعه اثرگذار است.پیچیدگی قوانین 
در کنار تعدد وزارتخانه ها و سازمان های همسو با فعالیت این وزارتخانه گاهی سبب 
می شــود که در کنار چندگانگی در برداشــت از این قوانین با یک بروکراسی وسیع 
مواجه شویم که نتیجه آن ایجاد مشکلاتی وسیع برای فعالان حوزه اقتصادی بخش 
خصوصی است.برپایی میز خدمت بر این اساس، شامگاه چهارشنبه سید علی لطفی 
زاده مشاور عالی و دستیار ویژه وزیر صمت، میزبان ۳۸ نفر از فعالان بخش خصوصی 
بــود تا از نزدیک پای حرف دل این افراد بنشــیند.پیگیری برای تخصیص ارز ورود 
ماشین آلات خط تولید، پیگیری برای اختصاص ارز مواد اولیه مورد نیاز خطوط تولید 
و مســاعدت در رفع تعهد ارزی و ثبت درخواست ماشین آلات در کنار ضرورت ارتقا 
ساختار ســامانه های بازرگانی و تجارت عمده درخواست هایی بود که توسط فعالان 
بخش خصوصی در این میز خدمت مطرح شد.نکته قابل توجه در این میز خدمت که 
تعجب برخی از فعالان عرصه تجارت استان را بر انگیخت پیگیری کامل درخواست 
متقاضیان به شکل برخی بود که در همین جلسه عده ای توانستند نتیجه دلخواه را 
کســب کنند.عده ای نیز که مدارک مورد نیاز برای پیگیری درخواست خود را همراه 
نداشتند وقتی با این سوال مواجه شدند که چرا مدارک را به همراه ندارند گفتند: فکر 
نمی کردیم با این شــدت مسئولان وزارت صمت بخواهند پیگیر مشکلات تا رفع آن 
باشند و صرفاً آماده بودیم که برای پیگیری کار در وزارتخانه نوبت بگیریم.حمایت از 
فعالان اقتصادی مشــاور عالی و دستیار ویژه وزیر صمت در حاشیه این میز خدمت 
در گفت و گو با خبرنگاران اظهار کرد: همه ســعی ما این اســت که بخش تولید و 
بازرگانی از یک نظم در دریافت ارز برخوردار شود.سید علی لطفی زاده افزود: تلاش 
ما بر موضوع تولید و تخصیص سهمیه ارزی بوده و در این خصوص نیز مشاوره هایی 
اعمال می شــود.وی ادامه داد: تمامی فرآیندها به شکل سیستمی و میدانی رصد و 
کنترل می شود و متناسب با سیاست های ابلاغی ارز موردنیاز در اختیار فعالان عرصه 

تجارت قرار می گیرد.

دولت مصمم به رفع موانع ســرمایه گذاری گردشــگری است/توســعه گردشگری در 
سیســتان و بلوچســتان ســرعت خواهد گرفتمعاون حقوقی رئیس جمهوری گفت با 
مقدمات لازم فراهم شــده امیدواریم تا توســعه گردشــگری در اســتان سیستان و 
بلوچســتان سرعت بیشــتری بگیرد.به گزارش ایســنا و به نقل از پایگاه اطلاع رسانی 
دولت، حجت الاسلام و المســلمین مجید انصاری در حاشیه بازدید از غرفه سیستان 
و بلوچســتان در هجدهمین نمایشــگاه بین المللی گردشــگری تهــران بیان کرد: با 
اجرای سیاســت های دریا محور برای استان های ســاحلی به فراخور موقعیت هایی 
که دارند قرار اســت این استان ها مرکز توسعه ســرمایه گذاری، جذب جمعیت و در 
نهایت توســعه همه جانبه ایران در آینده قرار بگیرند.معاون حقوقی رئیس جمهوری 
افزود: نقش اقتصاد گردشــگری در ســرمایه گذاری های کشور از اولویت و برجستگی 
بیشــتری برخوردار اســت چون با توجه به ساحل گســترده، تنوع اقلیم و جاذبه های 
گردشــگری مختلفی که در ســواحل مکران و خصوصاً استان سیســتان و بلوچستان 
وجود داشــته و ســرمایه گذاری کمتری که اقتصادی گردشــگری نیاز دارد می توان 
از پتانســیل بخش خصوصی و ســرمایه گذاری در این حوزه نهایت اســتفاده را برد.

او ادامــه داد: دولت به صورت جدی مصمم اســت تا موانع ســرمایه گذاری در حوزه 
گردشــگری مرتفع، صدور مجوزهای گردشــگری تسهیل و زیرســاخت های لازم از 
جمله راه ها و مســیرهای ارتباطی و... را با کمــک بخش خصوصی ایجاد کند.به گفته 
حجت الاســلام و المسلمین انصاری، خوشــبختانه اقدام رئیس جمهوری در انتصاب 
اســتاندار بومی اهل منطقه و از برادران اهل سنت بلوچ و تیم مدیریت موجود استان 

امیدواریم تا توســعه گردشگری در سیســتان و بلوچستان سرعت بیشتری بگیرد.

ســخنگوی دولت با انتشار یادداشتی در خصوص کالابرگ نوشت: بسیاری بر این نکته تأکید 
می کنند که ما به سیســتم کوپن دهی در گذشته بازگشــته ایم، در حالی که کالابرگ کوپن 
نیست.به گزارش خبرگزاری مهر، فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در خصوص کالابرگ در 
یادداشتی نوشت: بسیاری بر این نکته تأکید می کنند که ما به سیستم کوپن دهی در گذشته 
بازگشــته ایم، در حالی که ارائه کالابرگ با سیستم کوپن دهی دوران جنگ تفاوت هایی دارد.

متن این یادداشت به شرح زیر است:دولت در راستای اجرای مسئولیت های اجتماعی خود و 
با هدف حمایت از اقشار کم درآمد جامعه، اقدام به تخصیص کالابرگ کرده است. این سیاست 
که در چهارچوب قوانین مصوب مجلس شــورای اســلامی و با تأکید بر حفظ قدرت خرید 
مردم طراحی شــده اســت، به عنوان یک ابزار مدرن و هدفمند با هدف کاهش نابرابری های 
اقتصادی و بهبود معیشــت خانوارهای نیازمند به کار گرفته شــده است.بسیاری بر این نکته 
تأکید می کنند که ما به سیستم کوپن دهی در گذشته بازگشته ایم، در حالی که ارائه کالابرگ 
با سیســتم کوپن دهی دوران جنگ تفاوت هایی دارد. کوپن دهی در دوران جنگ تحمیلی، در 
شــرایطی اجرا شد که کشور با کمبود شدید کالاهای اساسی و شکل گیری بازار سیاه مواجه 
بــود. در آن دوران، دولت ناگزیر بود با توزیع کوپــن، کالاهای محدود را به صورت عادلانه تر 
میان مردم تقســیم کند. دو ویژگی اصلی کوپن ها عبارت بودند از:۱. کمبود کالاها: به دلیل 
شرایط جنگی و تحریم ها، بسیاری از کالاهای اساسی در کشور نایاب بودند.۲. توزیع عمومی: 
کوپن ها بین همه افراد جامعه توزیع می شد تا اطمینان حاصل شود که همه به حداقل کالاهای 
مورد نیاز دسترسی دارند.اما کالابرگ امروز، در شرایطی کاملًا متفاوت اجرا می شود. در حال 
حاضر، کشــور با کمبود کالاهای اساســی مواجه نیست و بازار سیاهی برای این کالاها شکل 
نگرفته اســت. کالابرگ نه به دلیل بحران، بلکه به عنوان یک سیاست حمایتی هدفمند برای 

افزایش قدرت خرید دهک های پایین جامعه توزیع می شود. این سیستم، برخلاف کوپن های 
دوران جنگ، تنها به اقشار نیازمند اختصاص یافته و از مکانیسم های مدرن و دیجیتال برای 
توزیع استفاده می کند.ضرورت اجرای سیاست کالابرگاجرای سیاست کالابرگ از چند جهت 
ضروری اســت:۱. حمایت از دهک های پایین: با توجــه به افزایش قیمت ها در ماه های اخیر، 
دهک هــای پایین جامعه با کاهش قدرت خرید مواجه شــده اند. کالابرگ به عنوان یک ابزار 
حمایتی، به این اقشــار کمک می کند تا دسترسی بهتری به کالاهای اساسی داشته باشند.۲. 
کاهش نابرابری های اقتصادی: توزیع هدفمند کالابرگ، شکاف اقتصادی بین دهک های مختلف 
جامعه را کاهش می دهد و به تحقق عدالت اجتماعی کمک می کند.۳. اجرای تکلیف قانونی: 
مجلس شــورای اسلامی، دولت را موظف کرده اســت تا قیمت کالاهای اساسی را در سطح 
قیمت های شهریور ۱۴۰۱ حفظ کند. کالابرگ به عنوان یکی از ابزارهای تحقق این تکلیف، در 
راســتای حمایت از معیشت مردم طراحی شده است.۴. همسویی با تجربه جهانی: بسیاری از 
کشورهای جهان، از ابزارهای مشابه کالابرگ برای حمایت از اقشار کم درآمد استفاده کرده اند. 
برنامه هایی مانند »Bolsa Família« در برزیل و »SNAP« در ایالات متحده نمونه های موفق 
این سیاست ها هستند که به کاهش فقر و بهبود دسترسی به کالاهای اساسی کمک کرده اند.

سیاســت کالابرگ به عنوان یک ابزار حمایتی مدرن و هدفمند، در راســتای بهبود معیشت 
دهک های پایین جامعه و کاهش نابرابری های اقتصادی طراحی شــده اســت. این سیاست 
برخلاف کوپن های دوران جنگ، نه به دلیل کمبود کالاها، بلکه برای حمایت از اقشار نیازمند 
و افزایش قدرت خرید آنها اجرا می شــود. دولت با اجرای دقیق و شــفاف این سیاست گامی 
مهم برای تحقق عدالت اجتماعی و بهبود شرایط اقتصادی خانوارهای کم درآمد برداشته است.

ثبت نام میان دوره ای 
خبرگان رهبری از ۱۰ 

اسفند
ســخنگوی ستاد انتخابات کشورگفت: نام نویســی از داوطلبان انتخابات میان دوره ای مجلس 
خبرگان در استان خراسان جنوبی و آذربایجان شرقی از ۱۰ تا ۱۶ اسفندماه به صورت حضوری 
انجام می شود.به گزارش خبرگزاری مهر، محسن اسلامی سخنگوی ستاد انتخابات کشور در 
گفتگویی، در خصوص فرآیندهای انتخابات میان دوره ای مجلس شــورای اسلامی و خبرگان 
رهبری و هم چنین انتخابات شــوراهای شهر و روستا، بیان کرد: ما هم اکنون مشغول فرآیند 
اجرایی انتخابات میان دوره ای مجلس دوازدهم برای حوزه انتخابیه تبریز، آذرشــهر و اســکو 
هستیم. ثبت نام داوطلبان به صورت الکترونیک و از طریق سامانه ی پنجره واحد وزارت کشور 
بود و این مرحله به اتمام رســیده اســت.وی افزود: ۲۲۳ نفر ثبت نام کننده برای این انتخابات 
در این حوزه را داشــتیم و هم اکنون طبق قانون اسامی داوطلبان را برای پنج دستگاه شامل 
وزارت اطلاعات، اطلاعات سپاه، فراجا، ثبت احوال و قوه قضائیه ارسال کرده ایم. این دستگاه ها 
۱۰ روز مهلت دارند که به این استعلام پاسخ دهند و بعد از آن نیز پاسخ استعلام ها در اختیار 
هیئت اجرایی تبریز قرار خواهد گرفت.سخنگوی ستاد انتخابات کشور اضافه کرد: فرآیندهای 
انتخابات بر اساس جدول زمان بندی جلو می رود و هیئت نظارت مرکزی شورای نگهبان بر کلیه 
فرآیندها نظارت دارد.اسلامی درباره انتخابات میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری عنوان کرد: 

هم چنین انتخابات میان دوره ای مجلس خبــرگان رهبری را برای حوزه انتخابیه 
خراسان جنوبی و آذربایجان شرقی را خواهیم داشت. طبق جدول زمان بندی، از ۴ 
تا ۸ اســفندماه تشکیل هیئت اجرایی در این دو استان صورت می گیرد. مکاتبات 
لازم با رؤسای ستاد انتخابات استان ها نیز صورت گرفته و این فرآیندها بر اساس 
قانون جلو می رود.وی ادامه داد: نام نویســی از داوطلبــان انتخابات میان دوره ای 
مجلس خبرگان در این دو استان نیز از ۱۰ اسفند تا ۱۶ اسفندماه به مدت ۷ روز 
صورت خواهد گرفت. این نام نویسی به صورت حضوری است و در فرمانداری های 
تبریز و بیرجند و هم چنین ستاد انتخابات وزارت کشور انجام می شود. در صورت 
نیاز می توانیم درخواســت دهیم تا ثبت نام در فرمانــداری قم نیز صورت بپذیرد.

ســخنگوی ســتاد انتخابات کشــور درباره ی مصوبه ی اخیر مجلس برای تمدید 
دوره ی شوراهای شهر و روستایی ششم نیز گفت: در خصوص مصوبه مجلس که 
دوره فعالیت شــورای ششم به مدت ۶ ماه تمدید شد، بعضاً این سوال پیش آمده 
که آیا این مصوبه بر فرآیندهای انتخابات تأثیرگذار است یا نه؟اسلامی بیان کرد: 
باید در پاسخ گفت قانون انتخابات شوراهای شهر و روستا هنوز به ما ابلاغ نشده و 
فرآیندهای تصویب را طی می کند؛ هم اکنون کل قانون انتخابات شوراها در شورای 
نگهبان اســت و مجلس نیز منتظر نظر شورای نگهبان است و ما به عنوان مجری 
منتظریم ابلاغ قانون انتخابات شــوراهای شهر و روســتا انجام شود. بعد از ابلاغ، 
اعــلام می کنیم که زمان مقررِ فعلی برای انتخابات یعنی ۳۰ خرداد ۱۴۰۴ تغییر 
می کند یا نه؟ هم چنین بعد از ابلاغ قانون اعلام خواهیم کرد که آیا فرآیند ثبت نام 
انتخابات شــوراها که از ۲۲ اسفند امسال آغاز می شود، تغییری خواهد داشت یا 
نه.وی اظهار داشت: ما به عنوان مجری منتظریم که ابلاغ قانون صورت بگیرد ولی 
چون موظفیم به قانون موجود عمل کنیم، در وضعیت فعلی سعی کردیم کلیه ی 
اقدامات قانونی و فرآیندهای انتخابات در موعد معیّن انجام شــود. بر این اساس، 
فرآیندها در حال انجام است و اگر قانون ابلاغ شود، اعلام می کنیم که زمان بندی 

جدید چگونه خواهد بود.

شرکت آرامکوی عربستان حدود ۴۱ میلیون بشکه نفت در ماه مارس به چین صادر خواهد کرد که پایین تر از ۴۳.۵ میلیون بشکه ارسال 
شده در ماه فوریه خواهد بود.به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، عرضه نفت خام عربستان به چین در ماه مارس به دنبال افزایش 
قیمت آن تا بالاترین رقم طی یک سال گذشته، کاهش خواهد داشت. طبق گفته برخی منابع تجاری و اطلاعات پالایشگاه های چین، شرکت 
آرامکوی عربستان حدود ۴۱ میلیون بشکه نفت در ماه مارس به چین صادر خواهد کرد که پایین تر از ۴۳.۵ میلیون بشکه ارسال شده در 
ماه فوریه خواهد بود. این دومین ماه پیاپی کاهش عرضه نفت آرامکو به چین است.شرکت بزرگ دولتی سینوپک و پالایشگاه فوجیان نفت 
خام کمتری در ماه مارس از آرامکو دریافت می کنند. اما عرضه نفت عربستان به پتروچاینا و پالایشگاه خصوصی شنگ هانگ پتروکمیکال 
افزایش خواهد داشت.شرکت آرامکوی عربستان هفته گذشته قیمت نفت خام خود برای خریداران آسیایی و همچنین سایر نقاط دنیا را 
برای ارسال در ماه مارس به شدت افزایش داد.قیمت رسمی فروش نفت خام سبک عرب ۲ دلار و ۴۰ سنت افزایش یافته و به ۳ دلار و ۹۰ سنت در هر بشکه بالاتر از متوسط شاخص عمان 
/ دبی رسیده است، یعنی بالاترین رقم از دسامبر ۲۰۲۳.این افزایش قیمت پس از آن صورت گرفت که جدیدترین تحریم های آمریکا علیه تجارت نفت روسیه عرضه نفت این کشور را مختل 
کرده و هزینه کشتیرانی را بالا برده است.نمایندگان ائتلاف اوپک پلاس هفته گذشته اعلام کردند این گروه که حدود نیمی از تولید نفت دنیا را در اختیار دارد، طرح کاهش تولید خود را در 
سه ماهه اول سال جاری میلادی حفظ کرده و تولید را به تدریج از ماه آوریل افزایش خواهد داد.عربستان بعد از روسیه دومین عرضه کننده نفت خام به چین است. اطلاعات گمرک چین نشان 

می دهد این کشور در سال گذشته میلادی ۷۸.۶۴ میلیون تن )۱.۵۷ میلیون بشکه در روز( نفت از عربستان وارد کرده که ۸.۵ درصد پایین تر از ۲۰۲۳ بوده است.

گزارش ســفر، معاون راهبردی رئیس جمهور، به داووسِ سوئیس و حضور در مجمع جهانی اقتصاد ۲۰۲۵ منتشر شد.به 
گزارش ایســنا، پنجاه و پنجمن اجلاس مجمع جهانی اقتصاد در داووس ســوئیس از ۲۰ تا ۲۴ ژانویه ۲۰۲۵ برگزار شد. 
این اجلاس با حضور ۳۰۰۰ نفر از ۱۳۰ کشــور، شــامل ۱۶۰۰ شــرکت، ۳۵۰ مقام دولتی، ۱۷۰ نماینده جامعه مدنی و 
۲۵۰ اســتاد و محقق در ۳۰۰ جلسه تشکیل شــد.۵ محور اصلی اجلاس شامل محافظت از کره زمین، بازسازی اعتماد 
میان ملتها و دولتها، صنعت در عصر هوش مصنوعی، ســرمایه گذاری بر روی انســانها و افق های نوین رشد و توسعه بود.

محمد جواد ظریف در این اجلاس به دعوت رئیس مجمع جهانی اقتصاد از طریق وزارت امور خارجه و با تأیید وزیر امور 
خارجه صورت گرفت.همچنین ملاقات های وی با مقامات و اندیشــمندان حاضر، همراه سفیر جمهوری اسلامی ایران در 
سوییس، معاون سیاسی و جهانی معاونت راهبردی، معاون پژوهشی وزارت امور خارجه و معاون دیپلماسی اقتصادی وزیر 

امور خارجه انجام شد.

گزارش سفر معاون راهبردی رییس جمهور به کاهش صادرات نفت خام عربستان به چین
داووس منتشر شد

کالابرگ کوپن نیست
دبیر شورای عالی مناطق آزاد اعلام کرد

مناطق آزاد، صادرات محور می شوند، ایجاد 
دستیار هوش مصنوعی برای مناطق آزاد

دبیــر شــورای عالــی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی از برنامه ریزی برای توسعه فناوری 
در ایــن مناطق خبر داد و گفــت: تا پایان 
امسال ســکویی در حوزه متاورس راه اندازی 
می شــود.به گزارش ایســنا، رضا مســرور 
-  دبیر شــورای عالی مناطــق آزاد و ویژه 
اقتصادی - گفت: توسعه فناوری در مناطق 
آزاد مــورد توجه ویژه قــرار دارد و به همه 
مناطق آزاد بخشنامه شده تا این مسأله را در 
دســتور کار قرار دهند. وی افزود: در زمینه 
ارتباط با شرکت های دانش بنیان هم سکوی 
ویژه ای داریم که تولیدکنندگان داخل مناطق آزاد از طریق آن به شرکت های دانش بنیان متصل 
می شوند و مشکلات خود را برطرف می کنند.مسرور از ایجاد دستیار هوش مصنوعی برای مناطق 
آزاد نیز خبر داد و این نکته را هم گفت که در مناطق آزاد برای شرکت های فناور مزیت رقابتی 
ایجاد شده است.دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی در زمینه همکاری این مناطق با 
اتحادیه هــای بین المللی گفت: هر منطقه آزاد می تواند با اتحادیه های مربوطه در حوزه همکاری 
خود ارتباط داشته باشد؛ همچنین پیشنهاد ایجاد شورای عالی ارتباط با اوراسیا را به وزارت امور 
خارجه ارائه شده است.مسرور ادامه داد: هر چه ارتباط ما با سازمان های منطقه ای افزایش یابد، 
شاهد رشد همکاری های بین المللی در مناطق آزاد خواهیم بود.وی درباره سرمایه گذاری مشترک 
با دیگر کشــورها در مناطق آزاد گفت: این موضوع در دنیا سابقه دارد، ولی آنچه ما احساس نیاز 
می کنیم، ایجاد منطقه آزاد مشــترک با همســایگان است .دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه 
اقتصادی از دعوت ترکیه برای برگزاری نشستی در اسفندماه با وزارت تجارت این کشور با هدف 
ایجاد منطقه آزاد مشترک خبر داد و گفت: برای ایجاد منطقه آزاد، باید زون )منطقه( مورد نظر 
یکسان باشد؛ لذا فرایند آسانی نیست.وی از رایزنی ها با پاکستان برای ایجاد منطقه آزاد مشترک 
نیــز خبر داد و افزود: البته تاکنون منطقه آزاد مشــترک ایجاد نشــده و نیاز به مصوبه مجلس 
دارد.مســرور درباره ســرمایه گذاری افغان ها در منطقه آزاد چابهار اظهار کرد: مناطق آزاد برای 
جذب سرمایه گذاری ایجاد شده اند و هر فردی اعلام آمادگی کند ما هم استقبال می کنیم و نگاه 
نمی کنیم که از کدام ملیت است؛ با سفیر افغانستان در دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد جلسه 
داشــتیم و قرار شد در آینده دیداری از مناطق آزاد دوغارون، سیستان و چابهار داشته باشیم.بنا 
بر اعلام صدا و ســیما، دبیر شورای عالی مناطق آزاد و ویژه اقتصادی با بیان اینکه در بخش های 
مختلف عملکرد مناطق در مباحث صادرات اصلاحاتی در حال انجام است، گفت: موضوع این است 
که مناطق آزاد نسل اول، تولیدمحور طراحی نشده و تجارت و خدمات محور هستند اما نسل دوم 
مناطق آزاد صادرات محور و تولیدی هستند.مسرور توضیح داد: مناطق ویژه تولیدمحور هستند و 
اصلاح سیاست ها در این بخش اعمال شده اند و مشوق هایی برای واحدهای تولیدی در نظر گرفته 
شده که بتوانند صادرات داشته باشند. از این رو با سازمان توسعه تجارت توافقی داشتیم که برای 
هر سازمان منطقه آزاد مجوزی برای راه اندازی شرکت مدیریت صادرات محور صادر شود و با این 
اقدام در ســال آینده رشــد خوبی در صادرات مناطق آزاد خواهیم داشت. هدف گذاری صادراتی 
برای کل مناطق آزاد در ســال آینده ۲ میلیارد دلار است و امسال هم صادرات به ۱.۱ میلیارد 

دلار می رسد.
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گزیده خبرگزیده خبر داد ارتباطات خبر  وزیر  معاون 

جزئیات بسته پیشنهادی رفع ناترازی انرژی در کشور

رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: بر اســاس بســته پیشنهادی برای رفع 
ناترازی انرژی در کشــور، یک پروفایل انرژی برای هر فرد در نظر گرفته شــده و همه 
اشــتراکات مانند آب، برق و گاز در آن مشــخص و اعتبار انرژی بــرای افراد در نظر 
گرفته خواهد شــد، تا به میزان مصرفشــان از اعتبار انرژی اســتفاده کنند.به گزارش 
ایسنا، محمدمحســن صدر - معاون وزیر ارتباطات و رئیس سازمان فناوری اطلاعات 
ایران ایران در گفت وگو با ایســنا، درباره مهم ترین برنامه ها و پروژه های پیش روی این 
ســازمان طی ماه های آینده اظهار کرد: پروژه های اصلی یا تکالیفی را وزارت ارتباطات 
بــر عهده ســازمان فناوری اطلاعات گذاشــته و باید انجام بدهیــم؛ ابر دولت یکی از 
پروژه های بزرگ دولت اســت که باید زیرســاخت یکپارچه ابری برای اســتقرار کل 
دستگاه دولتی ایجاد شود و قرار است این پروژه از طریق مشارکت با بخش خصوصی 
انجام شــود.وی افزود: ســپس مطابق احکام برنامه، ارزیابی و نتایج منتشر و مشخص 
می شــود که برخی دســتگاه ها باید داده های خود را به سیستم دولت منتقل کنند یا 
داده های خود را نگه دارند و در ادامه زیرساختشــان را به پلتفرم ابر متصل کنند. این 
یکی از پروژه های بزرگ کشــور اســت کــه در حوزه های یکپارچه ســازی، امنیت، 
نگهداری درســت از داده و ارائه ســرویس های متنوع بسیار اثرگذار است.او ادامه داد: 
پــروژه بعدی در دســتور کار، بحــث دولت الکترونیکــی و تکمیــل خدمات دولت 
الکترونیکی اســت تا مردم بتواننــد از طریق پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند یا 
اپلیکیشــنی جامعی که شکل می گیرد، همه خدمات یکپارچه دولت را با ارائه کد ملی 
دریافت کننــد. در حال حاضر این پنجره وجود دارد و حدود ۵۹ میلیون نفر از مردم 
ایــران از این امکان خدمات دریافت کــرده و از این طریق به دســتگاه های مختلف 
دسترســی دارند اما ما به این دنبال هستیم که خدمت را تا مرحله آخر پیگیری کنیم 
و به عبارتی لاگ سیســتم را بگیریم و مطمئن شــویم که مــردم خدمت را دریافت 
کرده اند.صــدر توضیــح داد: به عبارتی کاربــری از طریق پنجره واحد به ســوی هر 
دســتگاهی رفت باید در انتها خدمت مورد نیازش را دریافت کند و  بعد نظر بدهد که 
آیا خدمت مذکور را دریافت کرده یا خیر. این اقدام ســبب افزایش مشــارکت پذیری 
مردم در خدمات دولت می شــود و در مقابل ما هم می دانیم کدام دســتگاه ها خدمت 
بهتری ارائــه می دهند.  معاون وزیر ارتباطات با بیــان اینکه در حوزه خدمات دولت 
الکترونیکی بحث مدارک را نیــز داریم، تصریح کرد: در حال حاضر هنگام مراجعه به 
یک دســتگاه به مدارک بسیاری نیاز اســت اما با مراجعه افراد به پنجره ملی خدمات 
دولت هوشــمند، می توان یک بار برای همیشه در قســمت پروفایل مدارک اصلی را 
مشاهده و ســپس اصالت سنجی کرد تا براساس آن سایر دســتگاه ها دیگر مدارک را 
دریافت نکنند. این یکی از موضوعاتی اســت که مردم با چالش هایی در مواجهه با آن 
روبرو هســتند، بنابراین به دنبال این هســتیم که این موضوع را حل کنیم.وی ادامه 
داد: موضــوع دیگر خدمات پرکاربردی اســت که مردم از بخش هــای مختلف دولتی 

دریافــت می کنند که براســاس برنامه هفتم توســعه باید هر ســال ۲۰ درصد از آن 
خدمات هوشــمند شــود؛ این موضوع را هم در دســتور کار خود قــرار داده ایم تا با 
همکاری ســازمان اســتخدامی روند به گونه ای ادامه یابد که خیالمان راحت باشد و 
مــردم از ابتدا تــا انتها در اکوسیســتم هر دســتگاهی خدمات را بــه صورت کامل 
الکترونیکی و هوشــمند دریافت کنند.  جزییات بســته پیشنهادی رفع ناترازی انرژی 
در کشــور/فراهم کردن امکان صادرات خدمات بخش خصوصی مهم ترین برنامه های 
وزارت ارتباطــات برای رفع ناترازی انرژی به گفته صدر پروژه دیگری که در دســتور 
کار قــرار دارد، ناترازی انرژی اســت و وزارت ارتباطات و ســازمان فناوری اطلاعات 
برنامــه ملی رفع ناترازی انرژی را با کمک وزارت نفت، نیرو و ســازمان برنامه بودجه 
پیشــنهاد دادند تا با اســتفاده از ابزارهای هوشمند و سیســتم های مبتنی بر فناوری 
اطلاعات برای هر فردی یک پروفایل انرژی درســت شود و همه اشتراکات آب، برق و 
گاز و موارد دیگر در حوزه انرژی، مرتبط با پروفایل گفته شــده، مشخص شود تا افراد 
تکلیــف خود را بدانند و در آن اعتبار انرژی به افراد داده شــود.وی ادامه داد: بر این 
اســاس افرادی که به میزان مصرفشــان از اعتبار انرژی اســتفاده می کنند، می توانند 
مازادش را در بازار عرضه کنند. یعنی اگر کسی صرفه جویی کرد، از محل صرفه جویی 
درآمدی برای او  ایجاد می شود و  شخصی هم که مازاد مصرف دارد، می تواند از بازار 
آن را بگیــرد. با این روش پیش بینی ما این اســت که هم مردم بین ۱۵ تا ۲۰ درصد 
صرفه جویی کنند و هم ســامانه های دیگری که برای صنایع درنظر گرفته ایم بین ۲۵ 
تا ۳۵ درصد صرفه جویی ایجاد کنند.  درحال حاضر شــاید بسیاری از سازمان های ما 
به بلوغ کافی نرســیده اند، اگرچه در این سالها اتفاقات خوبی رخ داده اما باید در این 
زمینه به آنها کمک کنیم. رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران تأکید کرد: بســته 
کاملی پیشــنهاد داده ایم و در حال پیشــبرد آن هســتیم و امیدواریــم هرچه زودتر 
ســامانه های مربوطه و در نتیجه آ حکمرانی داده برقرار شود. وی با بیان اینکه علاوه 
بر موارد گفته شــده یکــی از پروژه های ما  ایجاد فریم ورک اســتاندارد یا چارچوب 
استاندارد تولید نرم افزار یا توســعه نرم افزار در کشور است، تاکید کرد: درحال حاضر 
اســتاندارد یکپارچه را نداریم و برخی از کشورهای دنیا که متولی هستند، این کار را 
انجــام دادند؛ این چارچوب هم در دســتور کار قــرار گرفته و مقدماتــش را فراهم 
می کنیم که درصورت پیاده ســازی بهای تمام شده تولید نرم افزار پایین می آید و هم 
زمان تولید نرم افزار به شدت کاهش پیدا می کند چون بیشتر کدهای رایج و مشترک 
را در یــک جایــی بارگذاری می کنیم و افراد می توانند آن را دانلود و اســتفاده کنند.  
معاون وزیر ارتباطات امن ســازی و صیانت از دســتگاه ها را از دیگر تکالیف اساســی 
ســازمان فناوری اطلاعات ایران عنوان و تصریح کرد: این موضوع یکی از احکام برنامه 
هفتم توســعه اســت؛ براســاس ماده ۱۰۳ بند الف آن، تکالیفی داریم که در معاونت 
امنیت ســازمان فناوری اطلاعات برنامه ریزی های خوبی انجام و شــاخص ها مشخص 

شده که طبق شــاخص ها دستگاه را ارزیابی می کنیم و  با کمک خودشان، کاربرها یا 
اپراتورهــای امنیت خصوصی خدمــات امنیتی را به آنها ارائــه می دهیم که خیالمان 
راحت شــود به طور مثال دســتگاه ها در وضعیت امنی قرار دارنــد.  وی در ادامه بر 
حمایت از بخش خصوصی و همکاری های انجام شــده تاکید و اظهار کرد: منابع دولت 
محدود بوده و بخش خصوصی هم بخشــی از توان حاکمیت و اجرایی کشــور است که 
حتما باید به کار گرفته شود و کارها را نسبت به بخش دولتی راحت تر انجام می دهد. 
ما در دو گام تــلاش می کنیم از این بخش مانند طرح ریــزی، برنامه ریزی، ارزیابی و 
نظارت اســتفاده کنیم؛ به عبارتی فرآیندهای خود ماننــد ارزیابی مراکز داده دولتی، 
ارزیابی محصولات نرم افزاری و حوزه امنیت را عمدتاً با بخش خصوصی انجام داده ایم 
و در حال انجام هســتیم و این وظیفه را بیشــتر به آن سمت می بریم.وی در این باره 
توضیح داد:  در این راســتا تفاهم نامه ها و قراردادهــا و امکاناتی را برقرار می کنیم که 
ســازمان نظام صنفی رایانه ای کشــور و کمیســیون های ذیل اتاق بازرگانی یا ســایر 
بخش هــای خصوصی، از طریق فراخوان می آیند و در پروژه های بزرگ مانند ابر دولت 
مشــارکت می کنند. بنابرایــن در همه ابعاد یــا برنامه هایی که در ســازمان فناوری 
اطلاعات داریم، با تکیه بر بخش خصوصی که اهلیت انجام کار را داشــته باشند، پیش 
می رویم.  صدر با اشاره به موانع موجود در پیشبرد پروژه دولت هوشمند گفت: مسئله 
اول بلوغ ســازمانی است؛ در حال حاضر شاید بسیاری از سازمان های ما به بلوغ کافی 
نرســیده اند اگرچه در این ســالها اتفاقات خوبی رخ داده اما باید در این زمینه به آنها 
کمــک کنیم. همچنین باید مقاوت دســتگاه را کم کنیم؛ به طور مثال ممکن اســت 
برخی دســتگاه ها در پروسه الکترونیکی کردن خدمت موانعی مانند عدم وجود نیروی 
متخصص کافی داشــته باشند که باید به این موارد توجه کنیم.او ادامه داد: در زمینه 
پنجره ملی خدمات دولت هوشــمند هم باید گفت که اســتقبال خوب است و نزدیک 
۵۹ میلیــون کاربر ایرانی از آن اســتفاده و تا به حال بــه آن مراجعه کرده اند که این 
بیانگر روند خوب آن اســت و تکمیل خدمات باعث می شود، ادامه روند آن رو به رشد 
باشــد. اما اینکه چه ســازمان هایی پیشتاز هستند و توانســته اند خدمات خود را ارائه 
بدهند، باید گفت برخی دســتگاه ها مانند آموزش و پرورش، تأمین  اجتماعی و مالیات 
خدماتشــان پرتکرار است و مردم به آن ها بسیار رجوع می کنند و از طریق این پنجره 
جزو چندتای اول هســتند اما ما یک رتبه بندی ســالیانه هم داریم که در آینده اعلام 
می شــود.   پیش بینی بســته های حمایتی در راســتای تقویت پیام رسان های داخلی 
رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران در پاســخ به این ســوال کــه در حال حاضر 
مهم ترین برنامه های وزارت ارتباطات و این ســازمان برای حمایت از پیام رســان های 
داخلی چیســت، تصریح کرد: حمایت از پیام رسان های داخلی تکلیف است و همه این 
تکلیف را پیگیری می کنیم چراکه آقای رئیس جمهور و وزیر محترم تأکید ویژه دارند 
که بســته های حمایتی در راســتای تقویت پیام رســان های داخلی پیش بینی شود.او 
ادامــه داد: البتــه در حال حاضر بســته هایی از قبل بوده و دوباره بســته ویژه ای که 
عمدتا برای تأمین نیازشــان در زیرساخت های خود بوده، در نظر گرفته شده است که 
به مرور و در شرایط نیاز جدیدی که اعلام شود، به آن ها کمک خواهد شد. اما نکته ای 
در دوره جدید مورد توجه وزیر ارتباطات اســت، بحث توانمندسازی پیام رسان هاست 
تا به یک بلوغ اقتصادی نیز برســند و خدمات پایــه پرکاربرد دولت هم از این طریق 
ارائه شــوند، چراکه زمانی موفق خواهند شــد که تعداد مراجعات مردم به  آنها بیشتر 
شــود. همچنین اخیرا هم در شــورای عالی فضای مجازی بسته ای در راستای تقویت 
بیشــتر پیام رسان ها و شکل گیری اکوسیستم تولید محتوا در نظر گرفته شد.  جزییات 
بســته پیشنهادی رفع ناترازی انرژی در کشــور/فراهم کردن امکان صادرات خدمات 
بخش خصوصی وی با بیان اینکه اگر محتوای فاخری وجود نداشــته باشد، مراوده در 
ســطح پیام رسان ها پایین می آید افزود: اما با این بســته حتی تولیدکننده محتوا هم 
می تواند سهمی از درآمد داشته باشد و پیام رسان هم در تعامل با اپراتور از محل دیتا 
و مراودات فی مابین درآمدی کســب کند. به صورت کلی درحال حاضر تعداد کاربران 
پیام رسان ها خوب است و قابل ملاحظه است.  صدر با اعتقاد به اینکه بحث دیپلماسی 
فناوری و ارتباط با کشــورهای دنیا امری است که در دوره جدید وزارت ارتباطات بر 
آن تأکید بســیاری دارد تصریح کرد: ســازمان فناوری اطلاعــات ایران در حوزه های 
فعالیتش مانند توســعه دولت الکترونیکی، تعامل برای ایجاد زمینه فعالیت بین المللی 
برای کســب و کارها و در حوزه بین المللی هم با توجه به معاونت سیاســی ســازمان 
همکاری هایــی انجام می دهــد.   معاون وزیر ارتباطات گفت: بــه طور مثال ما به 
کشــورهایی مانند عربســتان، کره جنوبی و کشــورهای حوزه خلیج فارس مانند 
قزاقســتان سفرهایی داشــتیم و قرار شــد در حوزه مختلف همکاری هایی داشته 
باشــیم. در زمینه حضــور در اتحادیه آی تی یو، به نیابــت از وزارت ارتباطات و 
دولت جمهوری اســلامی عضو هســتیم و برنامه مدون و خوبی را پیگیری می کنیم 
و بــه دنبال این هســتیم زمینه صــدور خدمات فناوری را بــرای بخش خصوصی 
فراهــم کنیم و به عبارتی پل ارتباطی باشــیم تا بخــش خصوصی بتواند در حوزه 
بین المللــی هم ارائه خدمت انجام دهد.بــه گفته او این هم به لحاظ واردات ارز و 
فروش خدمــات بین المللی و هم صــادرات محصول و خدمات امــکان ویژه ای به 
وجــود مــی آورد و دسترســی این ها بــه بازارهــای بین المللی و حضورشــان در 
پروژه هــای بزرگ مهیا می شــود، زیرا هر چقــدر بتوانیم تجربــه بین المللی برای 

جوان های کشــورمان فراهم کنیم امکان توسعه بیشتر وجود خواهد داشت. 

سرپرســت معاونت تســهیل تجاری و توســعه کاربردها مبرگزاری نخستین حراج 
برخط خودروهای ســواری ســازمان اموال تملیکی از طریق »ستاد«رکز تتا گفت: 
در راســتای ایجاد تسهیل و توســعه کاربردهای تجارت الکترونیکی، امکان فروش 
خودرو ســواری از طریق فرایند مزایده در ســامانه ســتاد فراهم شــد.به گزارش 
ایســنا، به نقل از  مرکز توســعه تجارت الکترونیکی )مرکز تتا(، در راستای ایجاد 
تسهیل و توســعه کاربردهای تجارت الکترونیکی، فرشــاد زاهد سرپرست معاونت 
تســهیل تجاری و توســعه کاربردها مرکز توســعه تجــارت الکترونیکی، از امکان 
فروش خودرو ســواری از طریق فرایند مزایده در ســامانه ستاد خبر داد.سرپرست 
معاونت تســهیل تجاری و توسعه کاربردها گفت: پیش از این، کلیه اموال منقول و 
غیرمنقول ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی از جمله فروش خودروهای 
تحت اختیار ایشــان از طریق فرایند مزایده در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت 
»ســتاد« به فروش می رســید.زاهد اظهار کرد: با تلاش هایی که در سال های اخیر 
توســط همکاران مرکز تتا ذیل مدیریت ســامانه ســتاد صــورت پذیرفته، قابلیت 
فروش اموال ســازمان اموال تملیکی به صورت تکی و امکان فروش به عموم مردم 
فراهم شــد. در فروش به روش حراج خرده فروشی، امکان خرید تکی برای عموم 
مردم با قابلیت های خوبی مانند ثبت نام برخط، بازگشــت ســپرده افراد غیر برنده 
ظرف ۲۴ ســاعت، مشــاهده آگهی ها بدون نیاز به ثبت نام، امکان شرکت در حراج 
از طریــق تلفن همــراه )حذف توکن(، امکان مشــارکت کارمندان دولت و مزایای 
بسیار دیگر فراهم شــد.وی گفت: عموم مردم می توانند جهت خرید این خودروها 
اقدام کنند و خرید خود را بدون واســطه و در یک فضای رقابتی کاملا شــفاف و 
ســالم به انجام رسانند.سرپرست معاونت تســهیل تجاری و توسعه کاربردها افزود: 
عموم مردم می توانند به ســایت سامانه ســتاد به آدرس setadiran.ir  مراجعه و 
در بخــش آگهی های عمومی، مشــخصات این خودروها و ســایر اقلام را بررســی 

کرده و جهت ثبت نام به بخش ثبت نام ســایت مراجعه کنند.

زاهد خاطرنشــان کرد: همچنین مرکز پشتیبانی و راهبری سامانه به شماره ۱۴۵۶ 
آمادگی پاســخگویی به تمامی سوالات جهت مشاهده و شرکت در حراج  مذکور را 
دارد.وی در پایــان تاکید کرد: مردم دقت کنند جهت پیشــگیری از کلاهبرداری 
افراد ســودجو، جهت ثبت نام و حضور در حراج ها صرفا از طریق ســایت ســامانه 
ستاد و مرکز پشــتیبانی سامانه استفاده و اقدام کنند.گفتنی است؛ تاریخ برگزاری 
این حراج برخط، روز دوشــنبه ۲۹ بهمن ۱۴۰۳ از ســاعت ۸ صبح الی ۱۹  است.

سهم کدام شرکت ها از بازار بیمه بیشتر 
است؟

بر اســاس داده های بیمه مرکزی ۱۱ شــرکت بیمه ایران، آســیا، دانا، دی، البــرز، کوثر، ملت، 
پاسارگاد، پارسیان، معلم و سینا در مجموع با ۸۲.۴ درصد از کل حق بیمه تولیدی بازار را به خود 
اختصاص داده اند.به گزارش ایسنا، اخیرا بیمه مرکزی، طی گزارشی عملکرد صنعت بیمه کشور 
را طی ۱۰ ماهه امســال منتشــر کرده که بر اساس آن طی این مدت، ۶۷ میلیون و ۹۲۸ هزار و 
۲۵۸ فقره بیمه نامه به ارزش ۳۵۸.۲ همت صادر شــده اســت که نسبت به مدت مشابه در سال 
قبل )۱۰ ماهه ۱۴۰۲( بیش از ۵۸.۲ درصد رشد در حق بیمه تولیدی و ۸.۲ درصد رشد در تعداد 
بیمه نامه های صادر شده را نشان می دهد.همچنین طی این مدت، ۷۳.۷ میلیون فقره خسارت به 
ارزش ۱۹۲.۵ همت پرداخت شد که حاکی از افزایش ۲۲.۳ درصدی در تعداد خسارات پرداختی 

و افزایش ۵۶.۸ درصدی در ارزش خسارات پرداختی نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
کدام شرکت ها در رشد حق بیمه عملکرد بهتری داشتند؟ بر اساس آمارهای بیمه مرکزی، حق 
بیمه تولیدی رشــته های بیمه درمان و زندگی به ترتیب با ۳۷.۷ درصد و ۱۴.۲ درصد ســهم از 
حق بیمه و رشــد حق بیمه معادل ۸۳.۶ درصد و ۵۹.۸ درصد، زمینه رشــد ۵۸.۲ درصدی حق 
بیمه تولیدی بازار در این مدت را فراهم کرده است.شرکت های بیمه آسیا، دی، کوثر، ملت، معلم 
و سامان در مجموع ۳۶.۲ درصد از کل سهم حق بیمه شرکت های بیمه ای را به خود اختصاص 
داده اند که با توجه به رشــد سهم آنها، این شرکت ها بیشترین سهم را از رشد ۵۸ درصدی حق 
بیمه بازار را به خود اختصاص داده اند. سهم شرکت های عمده بیمه از صنعت بیمه طی ۱۰ ماهه 
امســال، سهم بخش غیردولتی از حق بیمه تولیدی و خسارت پرداختی صنعت بیمه، به ترتیب 
۷۸.۲ و ۷۶ درصد اســت. البته سهم شرکت ها )بخش دولتی و غیردولتی( و رشته های بیمه در 
دوره های زمانی کمتر از یک سال معمولا با تغییرات زیادی همراه است.بر اساس آخرین داده ها، 
۱۱ شــرکت بیمه ایران با ۲۱.۸ درصد، بیمه آســیا با ۱۰.۴ درصد، بیمه دانا با ۹.۶ درصد، بیمه 
دی با ۸.۳ درصد، بیمه البرز با ۶.۹ درصد، بیمه کوثر با ۶.۱ درصد، بیمه ملت با ۵.۱ درصد، بیمه 
پاســارگاد با ۴.۱ درصد، بیمه پارســیان با ۳.۸ درصد، بیمه معلم با ۳.۴ درصد و بیمه سینا با ۳ 
درصد و در مجموع با ۸۲.۴ درصد از کل حق بیمه تولیدی بازار را به خود اختصاص داده و ۱۷.۶  
درصد باقی مانده، توســط ۲۰ شرکت بیمه دیگر تولید شده است. همچنین، سهم شرکت های 
بیمه از خســارت پرداختی بازار به طور عمده به ۱۰ شرکت  بیمه ایران با ۲۴ درصد، بیمه دانا با 
۱۲.۱ درصد، بیمه آسیا با ۱۰.۱ درصد، بیمه دی با ۸.۴ درصد، بیمه البرز با ۵.۳ درصد، بیمه کوثر 
با ۵ درصد، بیمه سینا با ۴ درصد، بیمه معلم و پاسارگاد هرکدام با ۳.۱ درصد، در مجموع با ۸۰.۱ 
درصد از کل خسارات پرداختی را به خود اختصاص داده و ۱۹.۹ درصدی باقی مانده خسارات از 
سوی ۲۱ شرکت دیگر پرداخت شده است.بیمه درمان؛ همچنان صدرنشین صنعت بیمهطی این 
مدت، چهار رشته بیمه درمان، شخص ثالث و مازاد، زندگی و بدنه اتومبیل در مجموع بیش ترین 
سهم )۸۲.۳ درصد( از سبد حق بیمه تولیدی صنعت بیمه از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه 
را به خود اختصاص داده اند.بیمه درمان طی این مدت سهم ۳۷.۷ درصدی از حق بیمه تولیدی 
و ۴۲.۵ درصدی از خسارات پرداختی را به خود اختصاص داده و صدر نشین رشته های بیمه ای 
در صنعت بیمه است. همچنین بیمه شــخص ثالث و مازاد با سهم ۲۴.۶ درصدی در حق بیمه 
و ۲۷.۸ درصدی در پرداخت خســارات، بیمه زندگی با سهم ۱۴.۲ درصدی در حق بیمه و سهم 
۱۱.۲ درصدی در پرداخت خسارات و بیمه بدنه اتومبیل با سهم ۵.۸ درصدی از حق بیمه و ۸.۵ 
درصدی از پرداخت خسارات در جایگاه دوم تا چهارم رشته بیمه های عمده صنعت بیمه در ۱۰ 

ماهه ۱۴۰۳ قرار دارند.

اجرای طرح انتقال آب خزر به سمنان 
در صورت تامین مالی صنایع

ســخنگوی آب گفت: طرح های انتقال 
آب خزر به نوار ســاحلی مطرح اســت 
و همچنین یک طــرح مطالعاتی برای 
ســمنان از گذشــته وجود دارد و در 
صورتی که صنایع اعــلام نیاز و تامین 
مالــی کنند آمادگی اجــرای آن وجود 
دارد.عیســی بــزرگ زاده ســخنگوی 
صنعت آب در گفتگــو با خبرنگار مهر 
با اشــاره به اینکه برخی از شــهرهای 
ایــران وضعیت حــاد فرو نشســت را 
تجربه می کننــد، گفت: با صرفه جویی 
و مدیریت و همچنین کاهش برداشت 
آب های زیر زمینی می توان به کنترل فرو نشست در استان های که وضعیت بغرنجی دارند امیدوار 
بود.وی در رابطه با این موضوع که گفته می شود به علت فرونشست های بسیار اصفهان تا ۸ سال 
آینده باید تخلیه شــود، گفت: هرگز نباید چنین اتفاقی بیفتد اصفهان زنده است و تاریخ ماست 
تمدن ماست. وی ادامه داد: اصفهان نیز مانند بسیاری دیگر از شهرهای ایران نظیر مشهد، تهران 
و شیراز است که از لحاظ فرو نشست وضعیت حادی دارند و باید در مصرف آب تغییر رفتار دهیم.

وی ادامــه داد: ضــرورت دارد که همه مردم تغییر رفتار دهیم، زیــرا اگر این ضرورت ها را درک 
نکنیم فرو نشســت زمین افزایش پیدا می کند به همین دلیل سازوکاری طرح کردیم که قابلیت 
اجرا از نظر بســتر حقوقی دارد و کشاورزها هم استقبال خواهند کرد.وی در رابطه با انتقال آب 
خزر به مرکز گفت: طرح های انتقال آب خزری که مطرح شده به نوار ساحلی است و در کنار آن 
یک طرح مطالعاتی برای سمنان از گذشته وجود دارد و در صورتی که صنایع اعلام نیاز و تأمین 

مالی کنند آمادگی اجرای این طرح ها وجود دارد.

۶۵۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی 
در بخش خانگی مصرف شد

سخنگوی شــرکت ملی گاز ایران از مصرف ۶۵۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی در بخش 
خانگــی، تجاری و صنایع جزو خبر داد.به گزارش خبرگزاری مهر، سیدحســن موســوی 
ســخنگوی شرکت ملی گاز ایران با بیان اینکه روز گذشــته )پنجشنبه، ۲۵ بهمن( ۸۶۷ 
میلیون مترمکعب گاز شــیرین به خطوط سراسری تزریق شــده است، اظهار کرد: از این 
مقدار ۶۵۰ میلیون مترمکعب در بخش خانگی، تجاری و صنایع جزو مصرف شــده است.

وی تصریح کرد: ۷۵ درصد از کل گاز تحویلی به شبکه به بخش خانگی، تجاری و صنایع 
جز اختصاص یافته است.

وزیر نفت گفت: همکاران ما در صنعت نفت در شــرایط ســخت تلاش می کنند تا انرژی و گاز مورد نیاز کشور تأمین شود، باید به خاطر 
زحماتشان سر تعظیم فرود آوریم.به گزارش خبرگزاری مهر، »محسن پاک نژاد« وزیر نفت در تماس تلفنی با »آیت الله سیدهاشم حسینی 
بوشــهری« نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان رهبری اظهار کرد: همکاران ما چه آنهایی که روی سکوهای خلیج فارس و 
چه آنهایی که در مناطق صعب العبور و نقاط ســرد حضور دارند با شــرایط سخت گاز را تولید می کنند، تا انرژی کشور تأمین شود.وی 
خطاب به آیت الله حسینی بوشهری گفت: این روز مبارک را خدمت شما و خدمت همه عزیزانی که صدای من را می شنوند تبریک عرض 
می کنم و این حضورتان به لحاظ روحانیت و معنویت کمک بسیار زیادی می کند.نماینده مردم استان بوشهر در مجلس خبرگان رهبری 
نیز در این تماس تلفنی افزود: در روز میلاد با سعادت حضرت بقیه الله آمده ایم خدا قوتی به کارکنان صنعت نفت داشته باشیم.آیت الله 
حسینی بوشهری بیان کرد: امید است کارکنان صنعت نفت از این روز و از این خدا قوت ما حداقل تا یک سال انرژی داشته باشند.وی 

امروز همچنین از میادین گازی بازدید کرد

مدیرعامل شرکت صنایع الکترونیک ایران گفت: ما آمادگی داریم در هر حوزه ای که دولت تنگنای فناوری دارد، در کمترین زمان آن مشکل را حل 
کنیم.دریادار امیر رستگاری مدیرعامل شرکت صنایع الکترونیک ایران در گفتگو با خبرنگار مهر در خصوص آخرین دستاوردهای دفاعی و امنیتی 
در نمایشگاه توسعه همکاری های دفاعی و ملی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح که در حاشیه جلسات پیشین هیئت دولت برگزار شده بود، 
گفت: محصولات این نمایشــگاه بخش ملی ما  اســت و دستاورد های بخش دفاعی را در این نمایشگاه عرضه نکردیم. از سرریز دانشی که در حوزه 

دفاعی کسب شده، در حوزه های انرژی، سلامت و پزشکی، مخابرات، حمل و نقل و خودروسازی آخرین محصولات خود را آورده ایم.وی افزود: ورود ما در این حوزه ها مطابق نیاز کشور بوده 
اســت و امروز افتخار داریم که در بخش همکاری های دفاعی و ملی، نیازهای کشــور را در حوزه هایی که عرض کردم، مرتفع کنیم و امروز این محصولات هم باعث ایجاد یک اشــتغال بسیار 
خوب در کشــور شــده است.دریادار رستگاری تاکید کرد:  برای ساخت محصولاتمان از توان شرکت های دانش بنیان استفاده می کنیم و صرفاً طراحی های آن محصولات را در دفاتر طراحی 
خودمان انجام می دهیم. اینگونه هم نیاز کشور را مرتفع کرده، هم ایجاد اشتغال کرده ایم و هم از خروج ارز جلوگیری داشته ایم. وی در پاسخ به سوال دیگر خبرنگار مهر در خصوص اینکه این 
محصولات چقدر در بی اثر کردن تحریم ها مؤثر بوده اند، خاطرنشان کرد: به جرأت می توانیم بگوییم که آنچه که به ما محول شده است، به عنوان تأمین نیاز کشور، ۱۰۰ درصد نیاز کشور را 
در آن زمینه ها برطرف کردیم.دریادار رستگاری ادامه داد: البته نیازهای کشور خیلی زیاد است، ولی ما این قابلیت را داریم که نیازها را تأمین کنیم و در این نمایشگاه، می خواستیم به دولت 

محترم چهاردهم نشان دهیم در هر حوزه ای که دولت گلوگاه ]و تنگنای[ فناوری دارد، ما آمادگی داریم در کمترین زمان مشکل آن فناوری گلوگاهی را حل کنیم.

صنعت نفت در شرایط سخت انرژی وگاز کشور را تامین 
می کنند

دریادار رستگاری: مشکل فناوری های گلوگاهی دولت را حل خواهیم کرد

سرپرســت معاونت تسهیل تجاری مرکز تتا اعلام کرد

آغاز حراج خودروهای ســواری اموال تملیکی از ۲۹ بهمن ماه
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نمایش آیینی_ مذهبی تعزیه خوانــی در تاریخ و فرهنگ ایران به ویژه در جامعه 
شیعیان اهمیت بسیاری دارد؛ تأثیر مهم و شگرف فرهنگ نمایش تعزیه خوانی در 
الگوهای رفتاری مردم و فرهنگ و هنر آنان، بسیار نمایان است. به گزارش خبرنگار 
ایمنا، مســلمانان به ویژه شیعیان به واقعه کربلا و چگونگی مهاجرت امام حسین 
)ع( و همراهان ایشان از مدینه به کربلا، روبه رو شدن آنان با لشکر عبید بن زیاد، 
جنگ میان آن دو ســپاه و شهادت امام حسین )ع( و یاران باوفای ایشان، آگاهی 
دارند. وقایع پس از عاشورا و چگونگی به اسارت بردن اهل بیت امام )ع( به شام و 
ماجرای دربار یزید در شــام و خطبه خواندن حضرت زینب )س( در برابر یزید را 
نیز خوب می دانند. چراکه همه این وقایع در ذهنیت آنها نقش بسته است. نمایش 
مصائب امام حســین )ع(، واقعه کربلا و رویدادهای پــس از آن، نمودی عینی و 
شــکلی بیرونی از دانسته ها و باورهای ذهنی و مذهبی مردم درباره خاندان پیامبر 
اسلام است. به همین دلیل ماهیت این نمایش مذهبی از نمایش های تئاتری کاملًا 
متفاوت است. پیشینه تاریخی تعزیه خوانی آنچه در پیشینه تاریخی تعزیه خوانی، 
برای ما تاریک اســت، خاســتگاه و تاریخ تکوین و شکل گیری آن به صورت یک 
پدیده نمایشــی است. در اینکه تعزیه خوانی تا اواخر دوره ناصری، یک روند تحول 
و تکامل و از آن پس، سیر انحطاط پیموده تا به شکل امروزی درآمده است، ابهام 
و تردیدی نیســت. »بنجامین«، نخستین سفیر آمریکا در دوره ناصری که سال ها 
در ایران به ســر می برده، گفته اســت: تعزیه کنونی که در ایران خوانده می شود، 
نتیجه ســال ها تحول و تکامل است و چیزی نبوده که یک مرتبه به خاطر کسی 
رسیده و اجرا شده باشد. اما این موضوع مهم که نخستین شکل نمایشی از واقعه 
کربلا یا تعزیه خوانی، دقیقاً در چه زمانی پدید آمده که در دوره ناصرالدین شاه به 
شــکوفایی رسیده، روشن نیست. بنجامین، ریشه به نمایش در آوردن واقعه کربلا 
و حواشــی آن به صورت تراژدی تأثیر انگیز تعزیه را پس از دوره صفوی می داند و 
می نویســد که این کار به تدریج، صورت عملی به خود گرفت. نصراله فلسفی نیز 
رســم تعزیه خوانی در زمان شاه عباس و جانشینان او را دور از واقعیت می دانند و 
دلیلی که بر این مدعا می آورد، نبود اشاره ای به موضوع تعزیه خوانی در کتب تاریخ 
و سفرنامه های آن زمان اســت. »محجوب«، با قاطعیت اظهار می کند که پس از 
سال ها جست وجو و کنکاش در متون ادبی و دیوان ها، کوچک ترین اثری از تعزیه 
و تعزیه نامه در عصر صفوی و دیوان شاعران آن زمان نیافته است. همچنین مدعی 
اســت که حتی روایتی از روایت های عوامانه و سینه به سینه از آن روزگار، درباره 
تعزیه خوانی نشنیده است. »شاردن«، سیاح فرانسوی نیز که هیچ چیز از رفتار و آثار 
ایرانیان از دیدگان او پنهان نمانده است، وقتی در سفرنامه اش به عزاداری ایرانیان و 
دسته سینه زنی در اصفهان اشاره می کند، نامی از تعزیه خوانی نبرده است. آیا دوره 
زندیه، آغاز نمایش مذهبی تعزیه خوانی است نصر الله فلسفی بر اساس خبری کوتاه 
در رساله »تاریخ انقلاب اسلامی«، تعزیه را برساخته در زمان پادشاهی کریم خان 
زند می داند: »در زمان کریم خان، سفیری از فرنگستان به ایران آمد و شرحی در 
تعریف تئاترهای حزن انگیز برای شــاه بیان کرد. کریم خان، پس از شــنیدن آن 
دســتور داد که صحنه هایی از وقایع کربلا و سرگذشت هفتاد و دو تن ساختند و 
نمایش های غم انگیز مذهبی ترتیب دادند که به تعزیه معروف شد. کهن ترین سند 
معتبری که اجرای میدانی تعزیه خوانی را در دوره زندیه، نشــان می دهد، گزارش 
»ویلیام فراکلین« از مشاهداتش درباره مجلس تعزیه عروسی حضرت قاسم در شهر 
شــیراز طی سال ۱۲۰۱-۱۲۰۲ ق است. تا پیش از گزارش فراکلین، تاریخ دقیقی 
از برگزاری تعزیه خوانی در دســت نبود. نخستین کسی هم که به این سند دست 
یافت، گویا »الکیاندر کریمسکی«، خاورشناس روسی بود که از رسم تعزیه خوانی 
به شکل نمایش خبر داد و از آن پس، همه پژوهشگران تعزیه پژوه، دوران زندیه را 
آغاز این نمایش مذهبی دانستند. تعزیه خوانی، ریشه در گذشته ای دورتر از دوران 
زندیه دارد برای افراد زیادی ازجمله پرویز ممنون که با علاقه و پشــتکار، موضوع 
تعزیه خوانی و تاریخ پیدایش آن را در ایران، پی جویی کرده است، پذیرفتن دوران 
کوتاه زندیان برای آغاز پیدایش تعزیه خوانی به صورت یک نمایش دشــوار است. 
استدلال وی در نپذیرفتن این تاریخ برای تعزیه خوانی این است که اولاً دوره زندیه 
دوران کوتاهی در تاریخ ایران بوده است و دوره پیش از آن، یعنی دوره افشاریه نیز 
زمانی بود که نادرشاه افشار هر گونه سوگواری در عاشورا را ممنوع کرده و فرمان 
داده بود که »هر یک از بندگان و ســربازان من که حرف از ماتم و عزاداری بزنند، 
زبان از حلقشــان در می آورم!« افشاریان برخلاف صفویان که به عزاداری ها، علاقه 
و توجه خاصی نشــان می دادند و با برپایی عزاداری اختلافی میان شیعیان ایران 
و ســنی های عثمانی برانگیخته بودند، برای فرونشاندن اختلافات شیعی و سنی، 
جلوی همه تظاهرات مذهبی شــیعیان را گرفته بودند. پرویز ممنون، می نویسد: 
وقتی کســانی می گویند که این نوع مراســم و نمایش های مذهبی در دوره پیش 
از زندیه رایج نبوده اســت، پس چگونه می تواند ناگهان تعزیه خوانی با این شــکل 
نمایشی در این دوره پدید آید. در نتیجه او معتقد است که تعزیه خوانی باید ریشه 

در گذشته ای دورتر داشته باشد.

تاریخ شکل گیری »تعزیه 
خوانی« در ایران

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

قطره ای به نام دنیا!

سامر، کپی کلاسیک دیگری از سونگ سان در نمایشگاه پکن

دلفین SS که رپلیکای مدرنی از شــورلت کوروت C۱ ســال ۱۹۵۸ محسوب می شــود، تنها محصول شرکت چینی سونگ سان 
در نمایشــگاه پکن نیست زیرا این شــرکت یک ام پی وی مدرن با ظاهر کلاسیک را هم در این نمایشگاه معرفی کرده است. در 
این خودرو که ســامر نام دارد، بجای الهام گرفتن از یک خودروی اســپرت کلاسیک آمریکایی، سونگ سان به سراغ ون نمادین 
فولکس واگن T۱ رفته اســت. کپی برداری از ون کلاســیک فولکس واگن در بخش جلویی ســامر با چراغ ها و راهنماهای گرد و 
همین طور رنگ ســفید بخش مثلثی روی کاپوت به وضوح مشخص است. سازندهٔ چینی همچنین این ام پی وی را به رینگ های 
رترو و درهای عقب کشــویی مجهز کرده است درحالی که در عقب آن هم درب دوتکه به همراه چرخ زاپاس و چراغ های کوچک 
بیضی شکل به چشم می خورد. یکی از مهم ترین ویژگی های سامر اما سقف آن است که به سمت بالا باز می شود و فضای کافی 

برای ایستادن سرنشینان در داخل خودرو را فراهم می کند.

۸۰ میلیون یورو دستمزد سالانه الهلال برای سیلوا!
آخرین پیشــنهاد الهلال برای جذب برناردو ســیلوا ۸۰ میلیون یورو در سال است و باشگاه عربستانی به این بازیکن ۴۸ ساعت 
فرصت داده تا تصمیم نهایی خود را بگیرد. به گزارش ایســنا و به نقل از الکاس، الهلال عربســتان سخت در تلاش است تا بتوان 
برناردو ســیلوا را از منچستر ســیتی جذب کند. الهلال برای راضی کردن این بازیکن پرتغالی چند برابر دستمزد او در منچستر 
سیتی را به او پیشنهاد داده است تا او را وسوسه کند. سیلوا فصل رویایی را با منچستر سیتی پشت سرگذاشت و نقش به سزایی 
در کسب سه گانه تیم داشت.  الهلال ۴۸ ساعت به سیلوا و مدیر برنامه های او فرصت داده است تا تصمیم نهایی خود را بگیرند 
در غیر این صورت ســراغ گزینه دیگری خواهند رفت. پیشــنهاد الهلال به سیلوا حقوق سالانه ۸۰ میلیون یورو است که در این 
صورت او بالاترین دستمزد را در بین بازیکنان فوتبال جهان دریافت خواهد کرد. الهلال در صورتی که نتواند سیلوا را جذب کند 
سراغ مالکوم، ستاره برزیلی زنیت خواهد رفت که سابقه حضور در بارسلونا را در کارنامه دارد. تیم متمول عربستانی ابتدا به دنبال 
جذب مسی بود که این بازیکن به اینترمیامی پیوست. این باشگاه عربستانی با وجود جذب نوس، کولیبالی و ساوویچ همچنان به 

دنبال جذب یک بازیکن سرشناس دیگر است و حتی بحث حضور نیمار هم در این تیم به گوش می رسد.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب آخرین وسوسه مسیح

 The Last مســیح  وسوســه  آخریــن  کتــاب 
از  درخشــان  اثــری   Temptation of Christ
نویســنده بزرگ یونانی، نیکــوس کازانتزاکیس 
اســت. رمانی که در آن نویســنده عطش خود 
برای کشــف حقیقت را نشان می دهد. نویسنده 
در ایــن رمــان زندگی نامه عیســی مســیح را 
شبیه ســازی می کند و یک الگوی دیگر از این 
انســان مبــارز و آزاد را پیش چشــم مخاطب 
نمایان می کنــد. مبارزی که از عرفان، عشــق 
و آتــش عبور می کنــد تا دنیــا را نجات دهد. 
این  این رمانش می نویسد:  کازانتزاکیس درباره 
کتاب را از آن جهت به رشــته تحریر در آوردم 
الگویی متعال فرا روی انسان  که می خواســتم 
مبارز قرار دهم و نشــانش دهم که نباید از درد، وسوســه یا مرگ بهراسد چرا که این 
هر ســه را می توان مغلوب کرد و پیشاپیش مغلوب گشته اند. مسیح طعم درد را چشید 
و از آن پس »درد« متبرک گشــته است. وسوســه او را تا واپسین لحظات عمر دنبال 
کرد و در صدد گمراهیش برآمد و او همچنان جنگید و وسوســه را شکست داد. مسیح 
بر روی صلیب جان داد و در همان لحظه »مرگ« برای همیشــه مغلوب گردید. کتاب 
آخرین وسوســه مسیح شرح احوالات نیست، اعتراف نامه هر انسان مبارز است. با چاپ 
آن وظیفه ام را به انجام رســانده ام، وظیفه کســی که بسی مبارزه کرد و بسی ناگواری 
در زندگی چشــید و امیدهای فراوانی داشــت. اطمینان دارم که هر انسان آزاده ای که 
این کتاب را می خواند بیش از همیشه و بهتر از همیشه مسیح را دوست خواهد داشت، 

چرا که هر صفحه آن از عشــق آکنده شده است.

جلال تاج اصفهانی

از آثار جــلال تاج اصفهانی می توان به صفحه های 
گرامافون، نوار هــای رادیویی و نوار های خصوصی 
اشــاره نمود. ویژگی های آوازی چون دکلاماسیون 
شعر، تحریر های پررنگ، تنوع در تحریر، صدای رسا 
و مناسب خوانی نیز در او دیده می شد. مشهور ترین 
اثر او با نام صفحــه آواز همایون به عنوان معیار در 
بررسی مکتب آواز اصفهان در نظر گرفته می شود. 
او از همان سال ۱۳۱۹ همکاری با رادیو را آغاز کرد 
و از ۱۳۲۸ بــه همکاری بــا رادیو اصفهان پرداخت.

تاج، ضمن خوانندگی، سرپرســت نوازندگان رادیو 
اصفهان نیــز گردید. وی در رادیو اصفهان به اجرای 
برنامه هایــی با تار اکبرخان نوروزی و برنامهٔ آموزش 
گوشه های دستگاه های موسیقی ایرانی پرداخت. در 
سنین جوانی بنا به ارشاد قطب السادات تاج چندی را نزد شیخ خزعل گذراند و پس از فروپاشی 
دســتگاه شیخ، به رشت و تهران و اصفهان سفر کرد و در اصفهان ساکن گردید.از ماندگارترین 
آثارش می توان به آتش دل اشــاره کرد. شــاگردان تاج اصفهانی از جمله شــاگردان جلال تاج 
اصفهانــی می توان به نام هایی نظیر جواد حاجی ده آبــاد میبدی احمد مراتب متخلص به درة 
التاج، هوشــمند عقیلی، حسین خواجه امیری )ایرج(، علی اصغر شاه زیدی، محمدتقی سعیدی، 
فضل الله شــاه زمانی، رضا قرنیان اصفهانی، مرتضی شریف، کریم سماوی، حمیدرضا نوربخش، 
ملک محمد مسعودی، عسگری آقاجانیان میری، سید رضا طباطبایی نیا، علی رستمیان، علی رضا 
افتخاری،ناصر یزدخواستی و معین اشاره کرد. علیرضا افتخاری آلبوم آتش دل و ترانهٔ به یاد استاد 
تاج را به وی تقدیم کرده است.در ۲۹ تیر ۱۳۹۴، معین یکی از شاگردان تاج اصفهانی، ترانهٔ آتش 

دل را به یاد استادش با تنظیمی از کاظم عالمی بازخوانی کرد.

فرهنگ

تعَْزیه خوانی، یا شــبیه خوانی، شکلی سنتی از مجموعۀ نمایشهـــای 
آیینـی ـ مذهبی برگرفته از رویدادهای تاریخی و حماسی حزن انگیز 
واقعۀ تاریخی کربلا و شهادت امام سوم شیعیان، حسین بن علی)ع( و 
بســتگان و یاران او و مصایب خاندان پیامبر)ص( و برخی موضوعهای 
الحاقی انتقادی، هجوآمیز، شاد و گزنده. خاستگاه و پیش زمینه: عاشورا 
و واقعــۀ کربلا خاســتگاه زیباییها و الهامات برای ایرانیان شــیعه در 
آفرینش هنرهای تجسمی و نمایشی بوده است. تأثیر فرهنگ عاشورا 
را می تــوان در همۀ زوایای رفتارهای زندگیِ ادبی، هنری، اجتماعی و 
سیاســی مردم ایران و همۀ حوزه های تفکرات علمی ـ هنری، علمی 
ـ فرهنگی و دانشــی ـ فناوری این جامعه مشــاهده کرد. مجموعه ای 
مراسم آیینی بر محور واقعۀ عاشورا پدید آمده که تاریخ فرهنگ مذهبی 
شــیعیان ایران و جهان را با ارزشهایی معنوی انسجام بخشیده است. 
روح تراژدی در ادبیات مذهبی ایران بر بنیاد فرهنگ عاشــورا و وقایع 
تاریخی کربلا در 6۱ق/6۸۰م، و نبرد دلیرانه و شــهادت مظلومانۀ امام 
حسین)ع( نهاده شده، و به صورت تعزیه خوانی یا شبیه خوانی، شکلی 
ویژه از نمایش یا درام مذهبی، تجلی کرده اســت )بلوکباشــی، تعزیه خوانی، حدیث...، ۱7( در ساخت و ترکیب اجرایی نمایش 
آیینی تعزیه خوانی و صورت بیانی و داســتان گزاری وقایع تعزیه، عاملهای فرهنگی دیگری تأثیر داشــته اند. سنت نمایش واقعۀ 
»مصایب میترا« در میان ایرانیان مهرپرست، سرگذشت غم افزای زریر در حماسۀ »یادگار زریران« و برگذاری آیین »سیاوشان« 
یا مراســم ســوگواری ســال مرگ ســیاوش در جامعۀ بخارا )برای تفصیل موضوع، نک  : رضوانی، ۱67؛ یارشاطر، ۸۹؛ نیز نک  : 
بلوکباشی، »فراز...«، ۵، تعزیه خوانی، حدیث، ۴۲( و مراسم عزاداری هرسالۀ مردم در سالگرد واقعۀ کشته شدن رهبر مذهبی مغان، 
اسمردیس۱ )بردیای دروغین( به دست داریوش هخامنشی )بنجامین، ۳76( به احتمال فراوان از رفتارها و آیینهای قدسیانه ای 
بوده اند که در شکل دادن و اجرای نمایش آیینی تعزیه خوانی و نشان دادن مصایب قدیسان شیعه نقش مهم داشته اند. همان گونه 
که یونانیان از نمایش آیینی نیایش و بزرگداشت دیونیوس یاباکوس، خدای تاکستانها و باروری و شور و جذبۀ عارفانه، در ساختن 
نمایشهای کلاسیک تراژدی و کمدی خود بهره بردند، ایرانیان شیعه نیز در پدید آوردن شبیه خوانی و نمایش واقعه های مذهبی 
و حدیث مصایب رهبران دینی به سنت نمایشهای آیینی نیاکان خود چشم داشته، و از شیوة اجرای مناسک و آیینهای کهن و 

پاره ای از عناصر اسطوره ای و حماسی سازندة نمایشهای آیینی استفاده کرده اند )بلوکباشی، »فراز«، همانجا(. 

تعَْزیه خوانی

یکشنبه 28 بهمن 1403  17 شعبان 1446  16 فوریه 2025

    سال بیستم    شماره  5618

مارسکا: همه چیز اشتباه پیش رفت
انزو مارسکا دیدار با برایتون را بدترین عملکرد چلسی تحت هدایت خود توصیف کرد.به گزارش ایسنا،  چلسی برای دومین بار در یک هفته برابر برایتون شکست خورد. تیم 
مارسکا که نیکلاس جکسون و مارک گیو را به دلیل مصدومیت در اختیار نداشت، موفق به ثبت یک شوت در چارچوب هم نشد و با ۳ گل شکست خورد. چلسی برای اولین 
بار از سپتامبر ۲۰۲۱، که برابر منچسترسیتی به میدان رفت، موفق به زدن یک ضربه در چارچوب نداشت.مارسکا پس از باخت به اسکای اسپورت گفت: ناراحتی من به خاطر 
همه چیز است. ما برای هوادارانمان که به ورزشگاه آمدند متاسفیم.  باید خیلی بهتر عمل کنیم. از نظر کنترل بازی و مالکیت توپ، عملکرد خوبی داشتیم اما تا زمانی که 
موقعیت گلزنی ایجاد نکنیم نمی توانیم به گل برسیم. این بازی برای ما اصلا خوب پیش نرفت. متاسفانه الان  به راحتی گل می خوریم و تلاشی برای زدن گل نداریم. اکنون 
زمانی است که باید کنار هم بمانیم و متحد باشیم. من همیشه فشار را احساس می کنم اما این بدترین عملکرد چلسی از زمان ورود من بود. ما هنوز چهارم هستیم و هنوز در 

رقابت برای کسب سهمیه لیگ قهرمانان شانس داریم.
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